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Op dinsdag 30 mei 2023 hield de Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke 

Ordening en Energie een verslagmoment van de Europese Ministerraden Milieu van 

oktober 2022 tot en met juni 2023. De commissie kreeg een toelichting van Marjan 

Decroos, attaché Leefmilieu bij de Vertegenwoordiging van Vlaanderen bij de EU 

en de Permanente Vertegenwoordiging van België bij de EU.  

 

De bij de toelichting gebruikte presentatie is als bijlage te vinden op de dossierpa-

gina van dit document op www.vlaamsparlement.be.  

1. Toelichting 

Marjan Decroos schetst kort haar functie. Elke lidstaat van de EU heeft een Per-

manente Vertegenwoordiging bij de EU in Brussel. Het zijn een soort ambassades 

die de belangen van de lidstaat binnen de EU verdedigen. De focus ligt op de werk-

zaamheden van de Raad, het forum waar de lidstaten samenkomen om te onder-

handelen over de Europese voorstellen vanuit de Europese Commissie. In de PV 

van België zit een vertegenwoordiging van Vlaanderen, van het Waalse Gewest, 

van de Franse Gemeenschap, van het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest en van de 

Duitstalige Gemeenschap. De Vlaamse vertegenwoordiging bestaat uit een twin-

tigtal attachés, gedetacheerd uit verschillende Vlaamse beleidsdomeinen. Marjan 

Decroos is gedetacheerd vanuit het Departement Omgeving en volgt als attaché 

Leefmilieu de dossiers die de Raad Milieu bespreekt. Zij woont de voorbereidende 

vergaderingen van die Raad ook bij. 

 

Er lopen heel veel dossiers en voorstellen, er is elke dag wel een vergadering van 

de Raadswerkgroep Milieu. De taken worden verdeeld onder de FOD Leefmilieu, de 

gewesten en gemeenschappen. Sommige dossiers volgt Marjan Decroos alleen in 

hoofdlijnen, andere meer in detail. 

1.1. Terugblik 

Sinds haar laatste briefing in de commissie Leefmilieu, op 23 oktober 2020, een 

onlinezitting in volle coronacrisis, heeft de Raad Milieu niet alleen corona als uitda-

ging, maar ook de Green Deal en de Europese Klimaatwet, een voorstel van maart 

2020. Op de Raad van oktober werd een Raadsstandpunt bereikt. Een ander hoofd-

punt op die briefing was de biodiversiteitsstrategie van mei 2020. Het voorstel van 

Europese Natuurherstelwet is daaruit voortgevloeid. De Klimaatwet was een on-

derdeel van de Green Deal. In het kader van de Green Deal duidt Marjan Decroos 

op twee andere belangrijke actieplannen: het nieuwe actieplan Circulaire Economie 

van maart 2020 en het ‘Zero Pollution Action Plan’ van mei 2021.  

 

Die vier voor het domein Leefmilieu belangrijke strategische documenten over kli-

maat, biodiversiteit, circulaire economie en nulvervuiling van water, lucht en bo-

dem, hebben ook telkens geleid tot nieuwe voorstellen die in de voorbije jaren 

intensief werden besproken. 

1.2. Fit for 55 

Marjan Decroos gaat op elk van die thema’s en hun voorstellen kort in. Een van de 

afgeronde dossiers is het wetgevende pakket ‘Fit for 55’, dat voorgesteld was door 

de Europese Commissie in juli 2021 en waarover intense debatten zijn gevoerd op 

de Raad Milieu van juni 2022. Daarna gingen de trilogen met het Europees Parle-

ment van start. Uiteindelijk werd een akkoord bereikt tussen het Europees Parle-

ment en de Raad aan het einde van het Tsjechische voorzitterschap, eind 2022. 

 

Het pakket bestond uit verschillende wetgevende initiatieven. Het ging niet alleen 

om initiatieven die besproken werden binnen de Raad Milieu, maar ook om initia-

tieven die besproken werden binnen de Raad Energie of de Raad Transport. De 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=17825
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initiatieven die binnen de Raad Milieu werden besproken, gingen over de herziening 

van de verordening Effort Sharing waarin een verhoging van de ambitie is afge-

sproken. De nationale klimaatdoelstellingen werden daartoe opnieuw verdeeld om 

te komen tot min 55 procent op Europees niveau. De Belgische doelstelling die 

daarin is afgesproken, was om min 47 procent emissiereducties te bereiken ten 

opzichte van 2005. Ook was er een herziening van de richtlijn Emissiehandel die 

ook in grote lijnen neerkwam op een verhoging van de ambitie. Er was ook de 

herziening van de verordening LULUCF, het verhogen van de doelstellingen rond 

CO2-equivalentieopslag door verandering in landgebruik en bosbouw. Het laatste 

voorstel van het ‘Fit for 55’-pakket dat binnen de Raad Milieu werd besproken, was 

de herziening van de verordening CO2-uitstoot door personenwagens, waarin uit-

eindelijk werd afgesproken om voertuigen met een verbrandingsmotor in 2035 uit 

te faseren. 

1.3. Emissiehandel 

Gelinkt aan het voorstel rond de Emissiehandelsrichtlijn is er ook het welbekende 

aspect van de uitbreiding van het ETS-systeem naar gebouwen en wegtransport 

en, daaraan verbonden, de oprichting van een Europees Sociaal Klimaatfonds. Bel-

gië heeft zich bij de stemming binnen de Raad Milieu onthouden over de dossiers 

rond effort sharing en de dossiers rond emissiehandel, voornamelijk voor wat be-

treft het aspect van gebouwen en wegtransport en het Sociaal Klimaatfonds. Wat 

de verordening Effort Sharing betreft, was dat naar aanleiding van een Vlaamse 

positie voor een meer evenwichtige spreiding van de doelstellingen tussen de lid-

staten en voor bijkomende betaalbare flexibiliteit. De onthouding in het dossier 

van het emissiehandelssysteem was vanwege een Vlaamse positie die het niet eens 

was met de opzet van een Sociaal Klimaatfonds dat gespijsd wordt met opbreng-

sten uit het nieuwe emissiehandelssysteem. De Vlaamse positie was dat lidstaten 

of regio’s beter geplaatst zijn om een sociaal klimaatbeleid te voeren in het kader 

van de eigen nationale klimaatplannen. 

 

Er zijn een aantal dossiers over klimaat die op Europees niveau wel nog op tafel 

liggen. Er is een voorstel voor herziening van de verordening rond F-gassen en, 

daaraan gelinkt, van ozonlaagafbrekende stoffen. De F-gassen hebben een hoog 

potentieel voor klimaatwarming. Het is een voorstel tot herziening. De kern van de 

bestaande verordening rond F-gassen is dat de ambitie verhoogd wordt, onder 

meer doordat de quota’s van F-gassen die op de markt gebracht mogen worden, 

stelselmatig verminderen. Ook wordt een nieuw soort F-gassen gereguleerd, waar-

bij het opwarmingspotentieel minder belangrijk is, maar er is wel een link met de 

welbekende PFAS-stoffen. Marjan Decroos vindt het positief dat die mee opgeno-

men worden in de toepassing. De besprekingen daarrond zijn nog lopend, maar er 

werd wel al een Raadsstandpunt bereikt op het niveau van de ambassadeurs. Daar-

door werd het mogelijk om al sneller met de trilogen tussen het Europees Parle-

ment, de Raad en de Europese Commissie te starten. 

 

Een voorstel over klimaat dat nog maar recent is verschenen, is het voorstel van 

verordening over certificering van koolstofverwijdering. Dat gaat over het regelen 

van alles wat te maken heeft met de opslag van CO2 zowel in producten als in de 

bodem – via koolstoflandbouw – als via permanente opslag, zoals bij ‘direct air 

capture’ of CO2-uitstoot die opgevangen wordt van hernieuwbare energieproces-

sen, en die opgevangen wordt in de diepe ondergrond. Het voorstel van verorde-

ning wil ervoor zorgen dat de nodige kwaliteitscriteria worden gehanteerd 

vooraleer de koolstofverwijdering als zodanig kan worden opgenomen en boek-

houdkundig kan worden meegenomen. 

 

Het meest recente voorstel over klimaat, over de reductie van de CO2-uitstoot door 

vrachtvervoer, is verschenen in februari. Het heeft als ambitie om uiteindelijk in 

2040 te gaan naar een reductie van 90 procent van de CO2-uitstoot vergeleken 
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met 2019. Er is een bepaling die voorstelt dat nieuwe stadsbussen in de EU alle-

maal zero-emissiebussen zullen moeten zijn vanaf 2030. Daarover zal de Raad 

Milieu op 20 juni 2023 een oriënterend debat houden. 

1.4. Biodiversiteit 

Marjan Decroos gaat dan over naar het tweede belangrijke thema dat binnen de 

Raad Milieu op tafel ligt, namelijk de biodiversiteit. 

 

Heel actueel in dat verband is het voorstel van verordening betreffende natuurher-

stel. Dat is verschenen op 23 juni 2022 en bevat doelstellingen voor het herstel 

van ecosystemen. Het voorstel stelt als doel om in 2030 voor ten minste 20 procent 

van de land- en zeegebieden van de EU natuurherstelmaatregelen te treffen en om 

dat uiteindelijk tegen 2050 uit te breiden tot alle gebieden. Dat wil zeggen dat alle 

op dat moment door de lidstaten gedefinieerde te herstellen ecosystemen tegen 

2050 hersteld zouden moeten zijn. Er worden ook juridisch bindende doelstellingen 

voorgesteld voor verschillende ecosystemen, zoals land-, kust- en zoetwatereco-

systemen, mariene ecosystemen, stedelijke ecosystemen en bos- en landbouw-

ecosystemen. Voor elk van die ecosystemen is er een apart artikel voorgesteld. 

Rond dit voorstel is er al een gedachtewisseling geweest tussen ministers op de 

Raad Milieu van december 2022. Het Zweedse voorzitterschap hoopt een algemene 

benadering, dus een Raadsstandpunt, te kunnen bereiken op de Raad Milieu van 

20 juni 2023. 

 

Marjan Decroos noemt het geen evidente bespreking. Niet alleen in het Europees 

Parlement worden veel kritische vragen gesteld, ook vanuit Vlaanderen en België 

zijn al kritische vragen gesteld, onder andere over de invulling van bepaalde con-

cepten en definities. Het standpunt is al herhaaldelijk door minister Zuhal Demir 

toegelicht. Het valt nog af te wachten of de Zweden erin zullen slagen om op 20 

juni 2023 met een gekwalificeerde meerderheid een Raadsstandpunt te bereiken 

in het dossier. 

 

De spreker vermeldt ook het voorstel van de herziening van de richtlijn over het 

duurzaam gebruik van pesticiden dat besproken wordt in de Raad Landbouw en 

waaraan een reductiedoelstelling verbonden is voor het gebruik van pesticiden om-

dat dat samen in pakket verschenen is met het voorstel rond natuurherstel, in juni 

2022. 

 

Eind 2022 is er een akkoord bereikt over een voorstel van verordening rond ont-

bossingsvrije producten die een volledige ketenaanpak voorstelt en een bepaald 

certificaat vraagt voor producten, vooral uit derde landen, die moeten kunnen aan-

geven dat ze op een ontbossingsvrije manier geproduceerd zijn. 

 

Verder ligt er nog een herziening van het EU-initiatief over bestuivers op tafel, en de 

Commissie heeft ook in een mededeling geantwoord op een Europees burgerinitiatief 

rond bescherming van de bestuivers. Daarover werden geen Raadsbesprekingen ge-

pland. Er wordt nog een voorstel van verordening rond bosmonitoring verwacht. Dat 

zal waarschijnlijk in de Raad Landbouw besproken worden. 

1.5. Circulaire economie 

Het derde thema is circulaire economie. Eind 2022 is er een akkoord bereikt over 

het voorstel rond batterijen en afval van batterijen. Dat was een herzieningsvoor-

stel, maar het was innovatief doordat het de volledige ketenaanpak opnieuw van 

ontwerp tot en met de afvalfase van batterijen omvatte. Er was ook een uitbreiding 

naar het toepassingsgebied met bepaalde nieuwe batterijen zoals batterijen voor 

mobiliteit. 
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Momenteel ligt de herziening van de verordening over transport van afval op tafel. 

Dat dossier kadert binnen internationale afspraken. De verordening is de Europese 

implementatie van het Bazelverdrag, maar tegelijk stelt het voorstel voor om aan 

de bestaande verordeningen een aantal verbeteringen aan te brengen. Het voorstel 

wil onder andere de interne markt binnen de EU voor secundaire materialen ver-

beteren en dus het interne transport van die afvalfracties vergemakkelijken. Er is 

ook de invoering van een volledig gedigitaliseerd systeem, waardoor de vele docu-

menten in verband met transport van afval veel transparanter bijgehouden kunnen 

worden en er ook een groot voordeel verwacht wordt in de strijd tegen het illegale 

afvaltransport. 

 

Een derde onderdeel van het voorstel is dat er meer toezicht komt en meer garan-

tie is op een milieuvriendelijke verwerking van afval dat de Europese Unie verlaat 

en in derde landen verwerkt wordt. Daarover is heel recent nog een Raadsstand-

punt bereikt. De Raad heeft op het niveau van Coreper een standpunt vastgelegd, 

waardoor de trilogen kunnen starten voor dit dossier, dat al bijna anderhalf jaar in 

bespreking is. 

 

Ook binnen het topic circulaire economie past het voorstel van verordening rond 

ecologisch ontwerp van duurzame producten, van ecodesign. Het gaat over een 

herziening van de Ecodesignrichtlijn, maar ook hier wordt opnieuw veel meer aan-

dacht besteed aan de volledige keten. Dit dossier wordt besproken binnen de 

Raadswerkgroep competitiviteit en er werd een algemene benadering bereikt op 

de Raad Industrie en Interne Markt van 22 mei 2023. 

 

Een vierde groot voorstel in het kader van circulaire economie is de verordening 

Verpakking en Verpakkingsafval. Dat omvangrijke voorstel verscheen op 30 no-

vember 2022 en bevat doelstellingen over reductie van verpakkingsafval in het 

algemeen, ook op nationaal niveau, ook over hergebruik en hervullen van verpak-

kingen, wat een vernieuwing is in vergelijking met de bestaande richtlijn, net als 

bepalingen rond ‘recycled content’. Er wordt ook voorgesteld om statiegeldsys-

temen voor blikjes en plastic flessen op te leggen, tenzij er al een goed trackrecord 

is rond inzameling voor die verpakkingen op nationaal vlak. Het voorstel is ver-

schenen samen met een beleidskader voor biogebaseerde, biodegradeerbare en 

composteerbare plastics, wat een van de moeilijkere te reguleren verpakkingen is. 

Er is een gedachtewisseling over geweest op de Raad Milieu van16 maart 2023. 

 

Een vijfde voorstel in het kader van het actieplan Circulaire Economie dat versche-

nen is in 2021, is een voorstel rond ‘Green Claims’. Die verordening legt vast welke 

claims er mogen worden gelegd op producten opdat ze zouden kunnen worden 

gelabeld als groene producten en is gebaseerd op de ‘Environmental Footprint’-

methode. 

 

Wat wordt verder nog verwacht in 2023? Een herziening van de Afvalkaderricht-

lijn, die volgt op een herzieningsclausule in het bestaande kader en kijkt naar mo-

gelijkheden voor het opleggen van reductie van de afvalstromen in textiel- en 

voedselafval. Verder een voorstel voor een herziening van de richtlijn Autowrak-

ken, die zou samengaan met een herziening van een Europese regelgeving rond 

typegoedkeuring van voertuigen. 

 

Net zoals voor de batterijen en de verpakkingen zou ook dat voorstel rond auto-

wrakken een volledigeketenaanpak willen omvatten en zal er ook aandacht zijn 

voor de designfase van auto’s tot en met de afvalfase. Het is nog niet duidelijk 

wanneer die voorstellen zullen verschijnen. De eerste vooruitgeschoven datum is 

7 juli 2023, maar er is vertraging binnen de Europese Commissie. 
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1.6. Zero pollution 

Een laatste thema gaat over het Zero Pollution Action Plan. Er is een voorstel voor 

de herziening van de richtlijn Industriële Emissies en, daaraan gelinkt, van de richt-

lijn voor het Europees Emissieportaal dat in 2022 verschenen is. Daarover is op de 

Raad Milieu van maart 2023 een akkoord bereikt voor de richtlijn Industriële Emis-

sies. Voor het portaal wordt heel snel een Raadsstandpunt verwacht op het niveau 

van de ambassadeurs. 

 

De richtlijn Industriële Emissies heeft het onder andere over het digitaliseren van 

vergunningen en het bijhouden van een vergunningssamenvatting voor alle dos-

siers. Maar de meeste commotie betrof de uitbreiding van het toepassingsgebied 

Landbouw. Tot voor kort ging dat alleen over de pluimvee- en varkenssector, maar 

voortaan gaat het ook over de veeteeltsector. De drempels binnen het Raadsstand-

punt werden verhoogd zodat er minder landbouwbedrijven onder de richtlijn vallen. 

Het Europees Parlement stemt begin juni over die voorstellen, en daarna kunnen 

de trilogen beginnen. 

 

Een ander voorstel is een herziening van de richtlijn Stedelijk Afvalwater, die wordt 

aangepast aan nieuwe evoluties en nieuwe uitdagingen. Ze dateert immers al uit 

1991. Er komen aangescherpte eisen voor zuivering en er is aandacht voor farma-

ceutische stoffen. Het principe van uitgebreide producentenverantwoordelijkheid 

wordt ingevoerd, waardoor bijvoorbeeld farmaproducenten mee verantwoordelijk 

worden gesteld voor de kosten van afvalwaterverwerking. Verwant daaraan is een 

voorstel rond de richtlijn Oppervlakte- en Grondwater. Er heeft daarover wegens 

tijdsgebrek nog geen actieve bespreking plaatsgevonden. Het voorstel scherpt de 

normen rond bepaalde stoffen aan en voegt nieuwe stoffen toe. PFAS is een aan-

dachtspunt. 

 

Recent verscheen een herziening van de richtlijn Luchtkwaliteit, die in lijn wordt 

gebracht met de advieswaarden van de Wereldgezondheidsorganisatie en de be-

palingen over monitoring en modulering. Binnen de Raad Competitie wordt de 

Euro 7-verordening over concurrentievermogen herzien. Die behandelt de uitlaat-

emissies, maar legt ook normen op voor emissies van banden en microplastics. 

 

Er zijn ook nieuwe initiatieven. Er wordt een verordening verwacht met maatrege-

len om microplastics die door slijtage in het milieu komen, te verminderen. On-

zorgvuldige omgang met pellets in de plasticsindustrie moet ook worden 

vermeden. Er wordt ook een voorstel rond kwik verwacht, onder andere over het 

dentaal amalgaam, en een wetgevend initiatief rond bodemgezondheid. Momenteel 

loopt er een publieke consultatie rond de productie en export van in de Europese 

Unie verboden chemische stoffen. 

 

Volgens Marjan Decroos moeten al die voorstellen nog dit jaar verschijnen omdat 

het het laatste volledige jaar is van de Europese Commissie voor de verkiezingen 

van 2024. Het is de volgende keer de beurt aan de Brusselse minister van Leefmi-

lieu om België te vertegenwoordigen in de Raad Milieu, van 1 juli 2023 tot 30 juni 

2024. Op de vorige twee bijeenkomsten van de Raad kon minister Zuhal Demir 

niet aanwezig zijn. 

1.7. Dossiers in bespreking 

Marjan Decroos rondt af met een overzicht van alle dossiers die in bespreking zijn 

en die nog worden verwacht. Er ligt nog veel werk op de plank. Vlaanderen en 

België zullen daar een extra rol in spelen, omdat België de eerste helft van het jaar 

het voorzitterschap heeft van de Raad van de EU. De uitdaging wordt om de dos-

siers die in de fase van triloog zitten, af te ronden. Er zijn nog veel dossiers in 

eerste lezing, waarbij zowel de Raad als het Europees Parlement de eerste lezing 
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aan het doen is om dan amendementen aan te brengen. De kans om de talrijke 

dossiers die nog worden verwacht nog tijdens deze zittingsperiode af te ronden, is 

eerder klein. Het hoogst haalbare voor het Belgische voorzitterschap met betrek-

king tot die dossiers is het bereiken van een standpunt van de Raad, aldus nog 

Marjan Decroos. 

2. Vragen van de parlementsleden 

2.1. Tussenkomst van Steven Coenegrachts 

Steven Coenegrachts vraagt of Vlaanderen anticipeert op de dossiers waarover de 

Commissie nog een voorstel moet lanceren, bijvoorbeeld de Afvalrichtlijn of de 

aanpassingen daaraan. Wordt er lobbywerk verricht bij de Commissie om bepaalde 

Vlaamse belangen op de agenda te houden? Het initiële voorstel is altijd het be-

langrijkste, achteraf wordt er vooral bijgeschaafd. In hoeverre speelt Vlaanderen 

daar als regio een rol om zijn belangen op voorhand bekend te maken bij de Com-

missie? 

 

Het viel hem op dat de politieke validatie van de Natuurherstelwet nogal laat in het 

proces aan bod komt. Er zijn natuurlijk de gebruikelijke ambtelijke processen, die 

binnen DGE en Coreper leiden tot standpunten, tot voorbehoud tegen bepaalde 

artikelen. Op welk moment in dat proces wordt een regeringslid of een regering 

gevat door dat Europese niveau? Wanneer wordt om een standpunt gevraagd, 

ambtelijk en politiek? Gebeurt dat pas op het Overlegcomité of binnen een DGE-

vergadering? Of wordt daar op Vlaams niveau al sneller over gesproken met kabi-

netten en de regering? 

2.2. Tussenkomst van Bruno Tobback 

Marjan Decroos heeft verwezen naar een voorstel van verordening over postmoni-

toring. Die zou naar de Raad Milieu of Landbouw gaan. Bruno Tobback vraagt of er 

duidelijkheid is over de inhoud en de ambities. Postmonitoring is in Vlaanderen een 

bijzonder groot probleem. Wat zou nuttig kunnen zijn voor Vlaanderen? 

 

In de eerste helft van 2024 zal België het EU-voorzitterschap waarnemen. Er zijn 

processen die dan nog zullen lopen of naar een beslissingsmoment gaan. Over de 

Natuurherstelwet is dat nog niet duidelijk. Is het al duidelijk of België op dat gebied 

al eigen standpunten heeft en waar het naartoe wil? Welke zaken zitten er als 

prioriteit in het programma van het Belgische voorzitterschap? Zijn daar al afspra-

ken over? 

2.3. Tussenkomst van Stijn De Roo 

Stijn De Roo heeft een vraag over de toerbeurtregeling. De Vlaamse minister zal 

niet telkens aanwezig kunnen zijn. Hij verneemt nu dat ze dan vervangen wordt 

door de Waalse of de Brusselse minister. Kan Marjan Decroos aan de commissie 

uitleggen op welke manier die vervanging tot stand komt? Als er geen Belgisch 

standpunt is, neemt de zetelende minister dan geen deel aan de Raad? Valt er dan 

aan iets deel te nemen? Als er wel een standpunt is, wordt dat dan voorbereid in 

de Raad Milieu op het moment dat de Vlaamse minister niet aanwezig kan zijn? 

3. Antwoorden door Marjan Decroos 

Marjan Decroos stelt dat de Vlaamse lobby gebeurt in de fase voordat de Commis-

sie haar voorstellen op de tafel legt. Er wordt niet in elk dossier heel actief een 

Vlaams standpunt voorbereid. Het Departement Omgeving houdt wel samen met 

Buitenlandse Zaken een overzicht over de publieke raadplegingen. Dat is de manier 

waarop de Europese Commissie zelf een betrokkenheid probeert te creëren bij de 
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stakeholders en bij het grote publiek voor de voorstellen die nog zullen verschijnen. 

Daarvoor geeft ze op een webpagina een overzicht van die opties en voorstellen 

en vraagt ze om een mening daarover. Het Departement Omgeving heeft dat op 

de radar samen met Buitenlandse Zaken, maar ook de Belgische opvolging van 

Europese milieudossiers. Het Coördinatiecomité Internationaal Milieubeleid bekijkt 

wat er nog op stapel staat bij de Europese Commissie. Eventueel beslist men dat 

er iets heel relevants aankomt voor Vlaanderen of België, en gaat men al van start 

met experten van de Vlaamse overheid om zich in te werken. Samen met het be-

trokken kabinet wordt al een eerste keer overlegd. 

 

Is dat een ambtelijke of politieke input? Dat zal voornamelijk een ambtelijke input 

zijn maar wel vanuit de Vlaamse regelgeving en best practices. Men bekijkt de 

vraag welke lat Europa zal moeten leggen zodat het voor Vlaanderen goed uitkomt. 

Op de ‘have your say’-websites verschijnt dan af en toe een inbreng van de 

Vlaamse overheid. 

 

Aangezien het tijdens dit verslagmoment vooral gaat over herziening van be-

staande richtlijnen en verordeningen verwijst Marjan Decroos naar de vele exper-

tenvergaderingen die de Europese Commissie zelf organiseert met nationale en 

dus ook Vlaamse experten. Het is niet zozeer een lobby of vaste afspraak om over 

elk dossier met de Europese Commissie te overleggen, men houdt het gewoon in 

het oog. Nu gebeurt dat iets intensiever, zeker voor de voorstellen die nog moeten 

verschijnen, vooral omdat men wil weten waarmee men te maken krijgt tijdens 

het Belgische voorzitterschap. Een voorbeeld is het verwachte voorstel rond bo-

demgezondheid, waar Vlaanderen veel ervaring mee heeft en innoverende regel-

geving heeft op Europees niveau. Daar is dialoog over. De Europese Commissie is 

trouwens benieuwd hoe die goede praktijken in elkaar zitten. 

 

Marjan Decroos beantwoordt de vraag over de politieke validatie. 

 

De DGE-vergaderingen zijn momenten van politieke validatie. Alle bevoegde kabi-

netten worden uitgenodigd, maar eigenlijk worden alle kabinetten van alle Belgi-

sche geledingen uitgenodigd. Het is de bedoeling dat de collegiale Vlaamse 

Regering een standpunt inneemt. 

 

Marjan Decroos heeft in haar carrière nog niet meegemaakt dat er zo veel DGE-

vergaderingen over één voorstel plaatsvinden. Doorgaans is er één DGE-

vergadering ter voorbereiding van de Raad Milieu. Voor het voorstel rond de Na-

tuurherstelwet zijn er de voorbije maanden al meerdere DGE-vergaderingen ge-

weest, zelfs ter voorbereiding van een Raadswerkgroep, op het niveau van 

ambtenaren. 

 

Het instrument om een politieke validatie van het Belgische standpunt te doen, is 

via DGE. Tot nu toe is er nog nooit een Overlegcomité geweest. Het staat als optie 

in het samenwerkingsakkoord als er geen consensus kan worden bereikt in DGE 

en als er een escalatie is naar de ICBB en zelfs naar het Overlegcomité. 

 

Het Departement Omgeving overloopt met Buitenlandse Zaken en in het SOIA de 

nieuwe voorstellen. Elk jaar wanneer de Commissie haar werkprogramma voor-

stelt, wordt een selectie gemaakt van de dossiers die voor Vlaanderen prioritair 

zijn en gebundeld in een Mededeling aan de Vlaamse Regering. Er worden fiches 

over geschreven, die een initieel standpunt bevatten en passeren langs de betrok-

ken Vlaamse kabinetten. 

 

Er zijn dan ook nog de heel prioritaire dossiers, waarvan de Natuurherstelwet er 

een is en bijvoorbeeld ook de Critical Raw Material Act en de Net Zero Industry 

Act. De standpunten van de Vlaamse Regering worden eerst politiek onderhan-

deld, en dan in een mededeling van de Vlaamse Regering vastgelegd. 
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Marjan Decroos heeft nog geen zicht op de inhoud en ambities van de Bosmonito-

ring. Op de ‘have your say’-website krijgt men wel een beetje een beeld van wat 

het voorstel zou inhouden. 

 

Het programma van het Belgische voorzitterschap in 2024 wordt voorbereid. In 

algemene termen en wat Leefmilieu betreft, komt het neer op een opsomming van 

alle zaken die ter tafel zullen liggen en nog zullen komen te liggen. De echte poli-

tieke keuzes over welk dossier er veel vergaderingen zullen zijn en over welk min-

der, zijn nog niet gemaakt. Op ambtelijk niveau maakt iedereen zich klaar. Binnen 

België is wel een systeem uitgewerkt, onder andere met de politieke stuurgroep, 

die waarschijnlijk zulke beslissingen zal kunnen nemen. Het is aan de Brusselse 

minister Alain Maron om België te vertegenwoordigen en het voorzitterschap op te 

nemen. Vlaamse ministers zullen andere raden voorzitten, maar minister Zuhal 

Demir zal de Raad Milieu niet voorzitten tijdens het voorzitterschap. 

 

Wie vervangt als er een onbeschikbaarheid is van de minister die normaal op de 

stoel zit? Dat wordt altijd als eerste punt besproken op DGE. De eerste terugval-

positie is de ambassadeur, maar het is een soort van collegiale ingeving om eerst 

naar de andere gewestministers te kijken. Recent heeft federaal minister Zakia 

Khattabi, die een functie als assessor binnen de Raad heeft, de woordvoerende rol 

opgenomen. 

 

Het is niet zo dat er tijdens een Raad Milieu gestemd wordt. Het echte moment 

waarop gestemd wordt, volgt meestal na een procedure waarbij de teksten juri-

disch en linguïstisch worden opgekuist. De bespreking van dossiers binnen de Raad 

volgt meestal een vast stramien: eerst een gedachtewisseling, dan wordt een 

Raadsstandpunt ingenomen, voorafgegaan door een debat. Als er geen Belgische 

consensus is over de Natuurherstelwet en België zich wil onthouden, dan nog is er 

een mogelijkheid om die positie uit te leggen. Tijdens de DGE-bijeenkomst ter 

voorbereiding van een Raad, wordt de interventie van de minister zo goed mogelijk 

voorbereid en wordt er geprobeerd een Belgische consensus te vinden. 

 

De voorzitter dankt iedereen en sluit de vergadering. 

 

 

Gwenny DE VROE, 

voorzitter 

 

Bruno TOBBACK, 

verslaggever 

 

 



12 1846 (2023-2024) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Gebruikte afkortingen 

Coreper  Comité van permanente vertegenwoordigers van de regeringen der 

lidstaten bij de Europese Unie 

DGE  directie-generaal Europese Zaken en Coördinatie 

ETS  emissions trading system 

F-gassen verzamelnaam voor deze gassen: fluorkoolwaterstoffen (HFK’s), 

perfluorkoolwaterstoffen (PFK’s) en (zwafelhexafluoride (SF6). 

ICBB  Interministeriële Conferentie voor Buitenlands Beleid 

LULUCF  land use, land use change and forestry 

PFAS  poly- en perfluoralkylstoffen 

PV  Permanente Vertegenwoordiging 

SOIA  Strategisch Overlegorgaan Internationale Aangelegenheden 

 


